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پيشخوان

راه ومسکن

با حضور مديرعاملان راه آهن دو کشور ايران و 
افغانستان تفاهم نامه ريلي بين اين کشور منعقد 
شد و قرار بر اين است که به زودي ايستگاه ريلي 

در مرز افغانستان ساخته شود. 
تفاهم نامه ريلي بين دو کشور ايران و افغانستان 
با حضور مديران عامل راه آهن اين دو کش��ور 

به امضا رسيد.
به گزارش ايلنا، دراين مراس��م سعيد محمدزاده 
مديرعامل راه آهن جمهوري اس��لامي ايران با 
بي��ان اينکه اميدواريم درکوتاه ترين زمان ممکن 
قطار از ايران به افغانس��تان تردد داش��ته باش��د، 
گف��ت: در حوزه ام��وزش ه��م ب��راي همکاري 
با کش��ور اين کش��ور آمادگي کامل داريم البته 

مقدمات آن هم فراهم شده است.
وي ادام��ه داد: ق��رار ب��ر اين اس��ت که 96 نفر از 
کارکن��ان راه آهن افغانس��تان براي آموزش در 
ح��وزه راه آهن به اي��ران بيايند و همکاري هاي 

آموزشي بين اين دو کشور افزايش مي يابد.
مديرعام��ل راه آه��ن ايران با اش��اره به افزايش 
تعامل بين اين دو کشور براي تسريع پروژه هاي 
ريلي اظهار داش��ت: اتصالات ش��بکه ريلي بين 
افغانس��تان و ايران ضروري اس��ت و بايد اين دو 

کشور به شبکه ريلي سراسري متصل شوند.
وي با بيان اينکه اتصال اين دو کشور به شبکه 
ريل��ي سراس��ري موجب امنيت بيش��تر، رش��د 
اقتصادي و توس��عه همکاري ها مي شود، گفت: 
هر چه زودتر بايد پروژه راه آهن خواف – هرات 

تکميل شود.
محمدزاده ادامه داد: براي تسريع در ساخت اين 
پروژه بايد قطعه س��وم اين راه آهن که توس��ط 
طرف ايران ساخته مي شود همزمان با آن قطعه 
چهارم هم توسط طرف افغانستان به اتمام برسد. 
از اين رو لازم اس��ت که کش��ور افغانس��تان هر 
چه سريعتر نسبت به انتخاب پيمان قطعه چهار 

اقدام کند.
معاون وزير راه و شهرس��ازي همچنين با اش��اره 
به ظرفيت هاي باري در اين مسير اظهار داشت: 
در کمتر از 10 س��ال آينده منطقه ما پتانس��يل 
عبور صد ميليون تن بار ترانزيتي از اين مس��ير 

را خواهد داشت.
مديرعامل ش��رکت راه آهن با اش��اره به افتتاح 
بخشي از خط آهن افغانستان اظهار داشت: 13 
مردادم��اه 30 کيلومت��ر از اي��ن راه آهن در خاک 

کشور مذکور به بهره برداري مي رسد.

محم��دزاده ادامه داد: اين 30 کيليومتر توس��ط 
ايران در خاک افغانستان با اعتبارات 150 ميليارد 

تومان ساخته شده است.
معاون وزير راه و شهرس��ازي گفت: ايستگاه راه 
آهن مرزي در مرز افغانس��تان به س��رعت بايد 
ساخته شود تا زماني که قطار وارد خاک اين کشور 

مي شود با مشکل اداري مواجه نشويم.
افزاي��ش هم��کاري دو جانبه بر مبناي توس��عه 

ريلي
در ادامه اين جلسه محمديما شمس مدير اجرايي 
ش��رکت راه آهن افغانس��تان با تاکيد بر اهميت 
س��اخت راه آهن خاف-هرات براي افغانس��تان 
ابراز اميدواري کرد: به زودي اين خط آهن مورد 
به��ره ب��رداري قرار گيرد تا حجم همکاري هاي 
دو کشور ايران و افغانستان که اشتراکات زيادي 
ب��ه خص��وص در دين، فرهنگ و زبان با يکديگر 

دارند، توسعه يابد.
وي ب��ا تاکي��د بر ل��زوم درياف��ت آموزش هاي 
لازم ب��راي کارکن��ان راه آه��ن افغانس��تان از 

طرف کارشناس��ان ايراني اظهار داش��ت: کشور 
افغانس��تان به خصوص در قس��مت غربي خود 
که محل س��اخت خط آهن خاف-هرات اس��ت 
امنيت بالايي دارد و اين کشور سالانه ۲ ميليون 
دلار ب��راي تامي��ن امنيت اي��ن خط آهن هزينه 

مي کند.
ه��دف اصل��ي س��رمايه گذاري در مس��ير ريلي 

خواف- هرات
حدودا يک سال پيش بود که معاون بهره برداري 
و سير و حرکت شرکت راه آهن با اشاره به اهميت 
اتصال ريلي ايران و افغانس��تان گفت: ترانزيت 
مواد معدني افغانستان به هند از مسير ريلي ايران 
و بندر چابهار هدف اصلي سرمايه گذاري در اين 
کريدور از سوي کشورهاي سرمايه گذار است.

ب��ه گ��زارش ايرن��ا حس��ين عاش��وري در باره 
اهمي��ت راه ان��دازي کريدور چابهار، افزود: يکي 
از موضوعات روز و بس��يار با اهميت راه آهن در 
دنيا اتصال ش��بکه ريلي به ش��بکه بندري است 
ت��ا از اي��ن طريق حمل و نقل ترکيبي در کش��ور 

محقق و تقويت شود.
وي ب��ا بيان اينکه عم��ده کالاهايي که راه آهن 
در س��اليان گذش��ته جابه جا کرده از بنادر خليج 
فارس به آس��ياي ميانه و بالعکس بوده اس��ت، 
گفت: دسترسي به بندر چابهار به دليل موقعيت 
اس��تراتژيکي که دارد براي کشورهاي مختلف 
نس��بت به س��اير بنادر از جمله بندر شهيد رجايي 
راحت تر و آسان تر است و قطعا حجم بار بالايي 
را ب��ه خ��ود ج��ذب خواهد کرد، ع��لاوه بر اين 
هزينه هاي رس��يدن بار به بندر چابهار نيز براي 
کش��ورهاي خارجي و صاحبان کالا بسيار کمتر 

مي شود.
مع��اون بهره برداري و س��ير و حرکت ش��رکت 
راه آه��ن جمهوري اس��لامي ايران با اش��اره به 
اينکه بيش از يک دهه است که اتصال خطوط 
ريلي به بندر چابهار جزو برنامه ها و اهداف قرار 
دارد، اضافه کرد: از سال گذشته عمليات اجرايي 
احداث خط چابهار- زاهدان آغاز شده و عمليات 

اجرايي آن نيز با جديت در حال انجام است.

عاش��وري ب��ا بيان اينک��ه علاوه بر تبادل کالا با 
کش��ورهاي آس��ياي ميانه، چابهار اين ويژگي را 
دارد که امکان تبادل کالا با کش��ور افغانستان را 
هم فراهم کند، اظهار کرد: کش��ور افغانس��تان از 
سرمايه هاي بسيار خوب معدني برخوردار است 
که به دليل مسائل و مشکلات امنيتي نتوانسته 

از اين قابليت خود بهره کافي را ببرد.
معاون مديرعامل ش��رکت راه آهن يادآورشد: با 
شرايط جديدي که نسبت به برقراري امنيت در 
مرزهاي ايران و افغانستان به وجود آمد، اتصال 
ريل��ي اي��ران به افغانس��تان نيز به صورت جدي 

دنبال مي شود.
وي اضاف��ه ک��رد: با اتصال خطوط ريلي ايران به 
افغانستان دو اتفاق مهم در حمل بار ريلي کشور 
رخ خواهد داد، نخس��ت اينکه امکان اس��تفاده از 
اي��ن خط��وط براي ص��ادرات بارهاي داخلي به 
افغانستان فراهم مي شود و همچنين مي توانيم 
انتق��ال باره��اي ترانزيتي را ب��ه ويژه از کريدور 

چابهار انجام دهيم.
عاش��وري ب��ا بيان اينکه اتص��ال ريلي ايران به 
افغانس��تان از طريق خ��ط آهن خواف به هرات 
در نقطه مرزي »ش��متيغ« برقرار خواهد ش��د، 
افزود: طبق برنامه  ريزي هاي ش��رکت ساخت و 
توسعه زيربناهاي حمل و نقلي کشور قرار است 
تا پيش از پايان سال 95 خطوط ريلي کشور به 

مرز افغانستان متصل شود.
به گفته وي، از مرز شمتيغ تا هرات خط آهن در 
حال س��اخت اس��ت و برنامه ابتدايي ما اين است 
که بار تا مرز افغانس��تان با قطار حمل ش��ود و از 

آنجا از طريق جاده  ادامه سير دهد.
اين مقام مسئول در راه آهن يادآورشد: ترانزيت 
کالاهاي افغانستان که عمدتا مواد معدني است 
به س��اير کش��ورهاي مصرف کننده مانند هند، 
چين و غيره از مس��ير ريلي ايران و بندر چابهار 
هدف اصلي سرمايه گذاري در کريدور ترانزيتي 
چابهار از س��وي کشورهاي سرمايه گذار است و 
اين مهم با اتصال خطوط ريلي به بندر چابهار و 

مرز افغانستان محقق خواهد شد.
عاش��وري گفت: البته اين امکان وجود دارد که 
در حال حاضر نس��بت به جابه جايي بار از طريق 
بندرعباس اقدام شود ولي جابه جايي بار از طريق 
کريدور چابهار براي کشورهاي هند و افغانستان 
جذابيت هاي بيشتري دارد و به همين دليل اين 

سرمايه گذاري ها صورت گرفته است.

با امضای تفاهم نامه ریلی بین تهران و کابل  کلید خورد؛

توسعه ترانزیت کالا بین ایران و افغانستان

اجراي ۷۵۰ پروژه خردمقياس
 در محلات ناکارآمد طي دولت يازدهم 

معاون وزير راه و شهرسازي ضمن 
تأکي��د ب��ر تأثير چش��مگير اجراي 
پروژه هاي خردمقياس در محلات 
ناکارآمد در سطح کشور گفت: طي 
اي��ن دوره در مجم��وع ۷50 پروژه 

در برنامه داش��تيم که به تدريج از س��ال 9۲ ش��روع به اجرا کرديم، 
پروژه هاي��ي ک��ه تع��دادي از آن ها تاکنون تکميل و به بهره برداري 

رسيده و بخش ديگري همچنان در دست انجام است. 
محمدسعيد ايزدي معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شرکت 
عمران و بهس��ازي ش��هري ايران درخصوص اجراي پروژه هاي 
خردمقياس اين شرکت در محدوده هاي ناکارآمد کشور اعلام کرد: 
خوشبختانه شرکت عمران و بهسازي طي اين دوره در حوزه خدمات 
روبنايي اقدامات بس��يار گس��ترده اي را در محلات هدف سراس��ر 
کشور به انجام رسانده و يا در دست اقدام دارد که ساخت 61 بناي 
آموزشي، ۴3 بناي بهداشتي و درماني، ۲31 پروژه بهسازي معابر، 
۴3 فضاي س��بز و پارک، 65 پروژه تأسيس��ات ش��هري )مشتمل بر 
ارتقا و بهسازي شبکه هاي فاضلاب و آب هاي سطحي، آب، برق، 
گاز و روشنايي(، ۴9 سالن ورزشي و 1۲0 پروژه در حوزه فرهنگي 
و اجتماعي از جمله آنها به ش��مار مي رود.ايزدي در ادامه با تأکيد 
براينکه از سال 9۲ تا کنون موفق به اجراي 139 پروژه مسکوني نيز 
در کشور شديم گفت: طي اين دوره در مجموع ۷50 پروژه در برنامه 
داش��تيم که به تدريج از س��ال 9۲ شروع به اجرا کرديم، پروژه هايي 
که تعدادي از آن ها تاکنون تکميل و به بهره برداري رسيده و بخش 

ديگري همچنان در دست انجام است.

روند نزولي سوانح دريايي طي پنج سال اخير
رييس اداره حفاظت و ايمني دريانوردي اداره کل بنادر و دريانوردي 
هرمزگان از روند نزولي سوانح دريايي طي پنج سال اخير خبرداد. به 
گزارش خبرآنلاين ، نخستين نشست کميته کاهش سوانح دريايي 
استان هرمزگان در سال 96 با حضور روساي ادارات حفاظت و ايمني، 
امور دريايي، ثبت شناوران و کارشناسان واحد دريايي اداره کل بنادر 
و دريانوردي هرمزگان، نمايندگان بنادر تابعه، اداره کل ش��يلات، 
 Club( موسسات رده بندي ايرانيان و آسيا، باشگاه حمايت و غرامت
P&I( و همچنين تعاوني لنج داران در سالن کنفرانس بندر شهيد 
رجايي برگزار شد.در ابتداي اين نشست، اسماعيل مکي زاده رييس 
اداره حفاظت و ايمني دريانوردي اداره کل بنادر هرمزگان و نايب 
رئيس کميته کاهش سوانح دريايي استان ضمن اشاره به اهداف و 
استراتژي هاي سازماني، ابراز اميدواري کرد، با برگزاري مستمر اين 
جلسات و تلاش و مشاوره همه واحدها و ارگان هاي مسؤول در امر 
دريانوردي، آمار سوانح دريايي استان و به تبع آن کشور کاهش يابد.

وي خاطرنشان کرد: با توجه به اين که بخش اعظمي از آبهاي تحت 
پوشش اداره کل بنادر و دريانوردي استان هرمزگان به عنوان مسير 
تردد شناورهاي عبوري ساير کشورها و بنادر استان هاي بوشهر و 
خوزستان است، بنابراين ارائه راهکار، انجام هماهنگي هاي بيشتر 
و اتخاذ تصميمات پيشگيرانه مي تواند از بروز سوانح در فصل هاي 
مختلف س��ال جلوگيري نمايد.مکي زاده با اش��اره به روند نزولي 
سوانح دريايي طي پنج سال اخير تصريح کرد: تعداد سوانح دريايي 
در آب هاي اين اس��تان از تعداد 53 مورد در س��ال 91و 5۷ مورد در 

سال 9۲ به 30 مورد در سال 95 کاهش يافته است.

عقد قرارداد وزارت راه و شهرسازي با دانشگاه تهران
 براي ارتقاي نقش سمن ها در حوزه شهرسازي 

مع��اون دفتر نظ��ارت بر طرح هاي 
راه و  توس��عه و عم��ران وزارت 
شهرس��ازي با اعلام عقد قراردادي 
بين معاونت معماري و شهرس��ازي 
با موسس��ه مطالع��ات و تحقيقات 

اجتماع��ي دانش��گاه تهران ب��راي ارتقاي نقش س��من ها در حوزه 
شهرس��ازي از تصويب و انتش��ار نتايج مطالعات مشترک وزارتخانه 
و دانش��گاه تهران در آينده اي نزديک خبر داد.س��يدابراهيم بني مهد 
مع��اون دفت��ر نظ��ارت بر طرح هاي توس��عه و عم��ران وزارت راه و 
شهرس��ازي با تاکيد بر نقش س��ازمان هاي مردم نهاد در پيشگيري 
از تخلفات حوزه شهرس��ازي و س��اخت و سازها، گفت: تهيه و به روز 
ک��ردن طرح هاي توس��عه و عمران اع��م از طرح هاي کالبدي ملي، 
منطقه اي، ناحيه اي، جامع و تفصيلي از جمله وظايفي اس��ت که در 
حوزه معاونت معماري و شهرسازي ايران انجام مي شود.معاون دفتر 
نظارت بر طرح هاي توس��عه و عمران ادامه داد: انتش��ار مصوبه هاي 
شوراي عالي معماري و شهرسازي و مصوبه هاي کميسيون هاي ماده 
5 نيز بر اساس سياست هاي وزارت راه و شهرسازي در دولت يازدهم 
و در راس��تاي دسترس��ي آزاد اطلاعات و همچنين ايجاد زمينه هاي 
لازم براي مشارکت مردم و سازمان هاي مردم  نهاد در تصميم سازي 
مراجع حاکميتي در حوزه معماري و شهرسازي با هدف احقاق حقوق 
قانوني مردم به صورت مرتب انجام مي شود.بني مهد با اشاره بر تاکيد 
وزير راه و شهرسازي بر انتشار منظم مصوبه هاي کميسيون ماده 5 و 
مصوبه هاي شوراي عالي معماري شهرسازي، گفت: در اين ارتباط، 
قراردادي به صورت ويژه با دانشگاه تهران درخصوص ارتقاي نقش 
سمن ها در حوزه معماري و شهرسازي منعقد شده که نتايج حاصل از 
اين تحقيقات در شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران در آينده اي 

نزديک به تصويب خواهد رسيد.

وعده افتتاح "هسا"ي پرند؛ 
بعد از هفت سال انتظار متقاضيان

در حالي که بيش از شش سال از آغاز به کار اجراي پروژه مسکن 
مهر "هسا"ي پرند مي گذرد پيمانکار مربوطه قول داده است تا پايان 

سال 1396 واحدها را به متقاضيان تحويل دهند.
به گزارش ايسنا، شمع تولد شش سالگي آغاز به کار پروژه پرماجراي 
"هسا"ي شهر جديد پرند در حالي امسال فوت شد که هنوز هيچ 
يک از 10 هزار واحد پروژه فوق به متقاضيان تحويل نشده، اما با 
توجه به پيشرفت ۸0 درصدي واحدهاي مسکوني و 60 درصدي 
محوطه س��ازي مس��وولان شرکت هسا قول داده اند که اين پروژه 
بزرگ را تا پايان سال تحويل دهند.از زماني که کلنگ مسکن مهر 
هس��ا در اوايل س��ال 1390 زمين زده ش��د تصور اين بود که ظرف 
دو يا نهايتا سه سال آماده مي شود که البته پايان سال قبل عنوان 
شد پول پرداختي متقاضيان به حساب بانک واريز شده است، اما از 
افتتاح واحد خبري نبود.مس��کن مهر هس��ا در واقع بخش عمده اي 
از 1۷ هزار و 500 واحد مسکوني نيمه تمام شهر پرديس محسوب 
مي ش��ود که قطعا اتمام اين پروژه با تکميل 95 هزار واحد مس��کن 
مهر پرند در پايان سال جاري همزمان خواهد بود. در روزهاي اخير 
مديران پروژه هسا طي جلسه اي با مديرعامل شرکت عمران شهر 
جديد پرند قول داده اند که با ش��رط هيچ گونه افزايش قيمت تمام 
واحدها را تا پايان س��ال جاري تحويل دهند. در حال حاضر پروژه 
"هسا" در جنوب فاز 6 با 9996 واحد سومين پروژه بزرگ مسکن 
مهر در شهرجديد پرند مي باشد که تاکنون پيشرفت ۸0% در ابنيه 
و 60% در محوطه سازي داشته است.شرکت هسا پذيرفت از بابت 
ساخت و تحويل واحدها هيچ گونه افزايش ريالي نداشته باشد و در 
صورتي که اين پروژه تا انتهاي سال 1396 به اتمام نرسد قرارداد 
هس��ا به خودي خود فس��خ و اختيار ورود به محاکم قضايي از اين 

شرکت سلب خواهد شد.

 آرزوي دیرین مردم غرب کشور محقق مي شود  نفي دخالت مستقیم دولت در امر ساخت و سازافت کیفیت ساختمانها با دخالت افراد فاقد صلاحیت
رئيس سازمان نظام مهندسي ساختمان 
اس��تان تهران گف��ت: قانون گذار براي 
س��اختمان س��ازي صلاحيتي را تعيين 
ک��رده و اگ��ر رعاي��ت نش��ود و اف��راد 
فاق��د تخص��ص دخالت کنن��د، کيفيت 

س��اختمان ها کاهش چش��م گيري خواهد داش��ت. به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران جوان حس��ن قربانخاني در حاشيه برگزاري 
مانور در مناطق ۲ و 5 ش��هرداري تهران و در جمع خبرنگاران 
يادآور ش��د: با دخالت افراد فاقد صلاحيت در س��اختمان ها، هم 
ساکنان ساختمان ها و هم سازندگان دچار ضررهاي مالي و جاني 
بس��ياري خواهند ش��د.وي با اشاره به اينکه تخلفات ساختماني 
متولي خاص خودش را دارد گفت: مراجع صدور پروانه ساختماني 
 و کميسيون ماده 100 مسئولي اصلي بررسي تخلفات ساختماني 

هستند.

مش��اور معاونت مس��کن و س��اختمان 
وزارت راه و شهرس��ازي با نفي دخالت 
مستقيم دولت در امر ساخت و ساز، گفت: 
سازمان هاي نظام مهندسي س��اختمان 
براي مديريت افراد متخصص و حرفه اي 

همچون مهندسان شکل گرفته است که جايگاه آنها حفظ حقوق 
اجتماعي ش��هروندان اس��ت و وظيفه شان نيز نظارت بر عملکرد 
اعضا بدون دخالت مستقيم است. حميد عرفانيان جم در برنامه ذره 
بين راديو تهران، افزود: وقتي صحبت از کيفيت مي کنيم در واقع 
دو موضوع ايمني و طول عمر بهينه ساختمان را مورد توجه و تاکيد 
قرار داده ايم.عرفانيان جم افزود: براي آنکه س��اختمان به عنوان 
يک کالا قابل عرضه باشد، مي بايست داراي ضمانت)گارانتي( 
باشد و قطعا اين گارانتي بايد متکي به مشخصات شناسنامه فني 

ساختمان تعيين و صادر شود. 

معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه 
تا قبل از پايان دولت يازدهم ريل گذاري 
راه آهن کرمانشاه به اتمام مي رسد، گفت: 
عمليات اجرايي اتصال راه اهن کرمانشاه 
به عراق به طول ۲63 آغاز ش��ده اس��ت و 

ريل تا ۴ سال آينده به مرز خسروي مي رسد. به گزارش ايلنا خيراله 
خادمي با بيان اين که يکي از طولاني ترين مسيرهاي ريلي کشور 
اتصال کرمانشاه به شبکه ريلي است، گفت: پروژه راه آهن کرمانشاه 
و اتصال اين استان به شبکه ريلي يکي از پنج پروژه اقتصاد مقاومتي 
در حوزه راه آهن بوده و اهميت بسيار زيادي براي کشورمان دارد.

وي با بيان اينکه آرزوي ديرينه مردم کرمانشاه براي دسترسي به 
شبکه ريلي به زودي محقق مي شود گفت: در حال حاضر راه آهن 
کرمانش��اه 9۸ درصد پيش��رفت فيزيکي دارد و پيشرفت فيزيکي 

ايستگاه  اين پروژه به 90 درصد در فاز اول رسيده است.

کش��تيراني جمهوري اس��لامي ايران به عضويت اتاق 
بازرگاني بين المللي چين )Ciccps( درآمد.

ب��ه گ��زارش ايرن��ا به نق��ل از روابط عمومي ش��رکت 
کشتيراني، عضويت کشتيراني ايران در اتاق بازرگاني 
بي��ن الملل��ي چي��ن )Ciccps( در دي��دار مديرعامل 
کشتيراني ايران و هيات همراه با مديرعامل اين اتاق 
محقق شد.»محمد سعيدي« با حضور در اتاق بازرگاني 
چي��ن )Ciccps( و دي��دار با »وانگ يانگو« بر توس��عه 
روابط دوجانبه و همکاري هاي دو جانبه تاکيد کرد. 

ات��اق بازرگان��ي بين المللي چين که از س��وي وزارت 
س��ازندگي اين کش��ور به رسميت شناخته شده است، 
نخس��تين ات��اق تخصص��ي ب��راي ارائ��ه خدمات به 
شرکت هاي خصوصي در چين است که وظيفه تسهيل 
همکاري هاي اقتصادي بين المللي شرکت هاي چيني 

و ساير شرکت هاي بين المللي را برعهده دارد.
اتاق بازرگاني بين المللي چين تحت نهاد فدراس��يون 
صنايع و بازرگاني، روابط خود را با دولت چين بنا کرده 

و تحت نظارت و مديريت مستقيم کميته ملي توسعه 
و اصلاحات )NDRC( و وزارت بازرگاني اين کش��ور 
)MOFCOM( فعاليت مي کند و تنها نهاد محصول دو 

نهاد NDRC و MOFCOM به شمار مي رود.
اين نهاد از ش��بکه قوي و گس��ترده اي برخوردار است 
ک��ه آن را ت��ا س��ازمان هاي دولتي س��اير کش��ورها و 
س��ازمان هاي غير دولتي در ۲00 کش��ور دنيا گسترش 

مي دهد.

عضويت کشتيراني جمهوري اسلامي ايران در اتاق بازرگاني بين المللي چين
مرک��ز آم��ار اي��ران اعلام کرد: ي��ک پنجم واحدهاي 
مس��کوني کش��ور بين 51 تا ۷5 مترمربع و يک هزارم 
واحدهاي مسکوني نيزبيش از 500 متر مربع مساحت 

دارند.
ب��ه گزارش ايرنا، از نتايج 'سرش��ماري عمومي نفوس 
ومس��کن 1395' در بخش مس��کن که از سوي مرکز 
آمار ايران انتش��ار يافته اس��ت، از مجموع ۲۲ ميليون 
و ۸30 هزار و 3 واحد مس��کوني معمولي در کش��ور، 
تع��داد ۴ ميلي��ون و 950 ه��زار و ۷11 )۲1.۷ درص��د( 
واحد مس��کوني بين 51 تا ۷5 متر مربع مس��احت دارند 
که يک پنجم واحدهاي مس��کوني در کش��ور اس��ت و 
واحدهاي مسکوني با مساحت 500 متر مربع و بيش تر 
با تعداد 3۲هزار و ۸96 واحد )0.1 درصد( کمترين سهم 

را دارا مي باشند.
همچنين از مجموع ۲۲ ميليون و ۸30 هزار و 3 واحد 
مس��کوني معمولي در کش��ور تعداد ۸ ميليون و 9۷5 
ه��زار و 153 واح��د)39.9 درصد( آپارتماني و تعداد 13 

ميلي��ون و ۸5۴ ه��زار و ۸50 واح��د)60.۷ درصد( غير 
آپارتماني مي باشد. 

توزي��ع واحده��اي  مس��کوني معمولي برحس��ب نوع 
اس��کلت  ني��ز نش��ان مي ده��د ک��ه 30.9 درصد اين 
واحدهاي مسکوني داراي اسکلت فلزي، ۲6.۴ درصد 
 داراي اس��کلت بتون آرم��ه و ۴۲.5 درصد س��اير بوده

 است.

يک پنجم واحدهاي مسکوني کشور بين 51 تا 75 متر مربع مساحت دارند

مهم ترين دلايل افزايش اجاره بها در تابستان
ظرفيت افزايش نرخ اجاره در شهر هاي کوچک وجود ندارد 

ريي��س اتحاديه مش��اوران ام��لاک دلايل افزايش اجاره بها در 
تابس��تان را تش��ريح کرد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ، 
اين روز ها بازار اجاره مسکن با توجه به رسيدن فصل جابه جايي 
مس��تاجران داغ ش��ده اما در اين بين مش��کلاتي هم وجود دارد 
که مهمترين آن افزايش بي رويه اجاره بها اس��ت.درخصوص 
وضعيت بازار و مشکلات مستاجران مصاحبه اي با حسام عقبايي 
رييس اتحاديه مش��اوران املاک کش��وري انجام داده ايم که به 

شرح زير است:
در خصوص وضعيت فعلي بازار اجاره توضيح بفرماييد. ���

از ابتداي خرداد ماه فصل نقل و انتقالات شروع شده و اصلي ترين 
شاخص هاي تعيين اجاره بها در تمام دنيا و حتي کشور ما وابسته 
به قيمت خود مسکن است ، از آنجايي که قيمت مسکن از سال 
9۲ افزايش نداشته قاعدتا براساس فرمول اقتصادي اجاره بها 
نبايد افزايش پيدا کند ، اما از س��ال 9۲ به بعد علي رغم اينکه 
قيمت مس��کن افزايش نداش��ته، ولي اجاره بها هر چند کم در 

سال هاي قبل هم افزايش پيدا کرده است.
وقتي قيمت مس�کن افزايش نداش�ته افزايش اجاره بها  ���

ناشي از چيست؟
يکي از اصلي ترين دلايل ، نبودن توازن بين عرضه و تقاضاست؛ 
يعني در حوزه خانه اجاره اي در کشور عرضه کمتر از تقاضاست. 
اي��ن ۲ ميلي��ون و پانص��د ه��زار واحد خالي ک��ه از آن صحبت 
مي ش��ود، ح��دود 650 ه��زار واحد از آن  در اس��تان تهران قرار 
دارد که اکثر آن واحد هاي لوکس در ش��مال ش��هر هاي بزرگ 
و ما بقي خانه هايي در حاش��يه ش��هر اس��ت و متقاضي ندارد 

همچنين موقعيت اس��تانداردي براي س��اخت ندارد که بتواند 
توازن را برقرار کند.

��� نقش بانک ها وسود بانکي در بازار اجاره چيست؟
دليل ديگر افزايش اجاره بها، مقايسه ارزش ملک و سود بانکي 
اس��ت يعني س��ود بانکي بالا خود يک عاملي براي بالا رفتن 
اجاره مي ش��ود. متاس��فانه مالک ارزش ملکش را با سود بانکي 
مقايس��ه مي کند و توقع دارد س��ود پولي که ارزش ملکش است 
از مستاجر تامين کند که حتي 50 درصد از آن هم قابل تامين 

نيست و اساسا اين معيار و قياس درستي نيست.
نقش تورم در بازار اجاره چيست؟ ���

عامل س��ومي که س��بب رش��د اجاره بها بصورت غير متعارف 
مي ش��ود، تورم حاکم بر کش��ور اس��ت، ما يک تورم عمومي در 
کشور داريم و مالکين توقع اين را دارند که اين تورم عمومي بر 
ب��ازار اجاره هم حاکم ش��ود ک��ه اين تورم عمومي اثر خودش را 

مي گذارد و رشد در اجاره ايجاد مي کند.
نقش مالکان در بازار اجاره بها چيست؟ ���

بعضي از مالکان و موجران کارشان اجاره داري است ؛ يا اجاره 
داري حرفه اي يعني واحد هاي زيادي براي اجاره دارند و دنبال 
سود بيشتري هستند و يا اجاره داري غير حرفه اي يعني اينکه 
يک يا دو واحد دارند و براي تامين معاش خودشان اجاره داري 
مي کنند و لذا اجاره ملک خود را با رشد بعضي از اقلام مقايسه 
مي کنند به طور مثال عنوان مي ش��ود نان، س��وخت، بنزين و ... 

گران شده پس چرا نبايد اجاره بها افزايش يابد.
بازار اجاره بها در س�ال ۹5 نس�بت به س�ال ���۹۶ را چگونه 

ارزيابي مي کنيد؟

با توجه به تعداد قرارداد هايي که از خرداد ماه انجام ش��ده رش��د 
اجاره بها در کشور در سال 96 نسبت به سال 95 در شهر هاي 
کوچک رخ نداده يعني در شهر هاي کوچک افزايش بهاي اجاره 
موردي بوده، ولي به صورت ملموس و عمومي نداشتيم و نکته 
ديگر که ظرفيت افزايش اجاره بها در شهر هاي کوچک وجود 
ندارد بدليل اينکه عرضه و تقاضا از توازن بيش��تري برخوردار 

است.
وضعيت بازار اجاره در شهر هاي بزرگ چگونه است؟ ���

در ش��هر هاي بزرگ تاثيرگذاري ۴ عامل موجب رش��د نس��بي 
قيمت ش��ده اس��ت. متوس��ط افزايش اجاره بها در ش��هر تهران 
تاکنون بين ۷ تا 10 درصدبوده است و بيشتر از اين پيش بيني 
نمي کني��م ت��ا پاي��ان فصل نقل و انتقالات اجاره ها افزايش پيدا 
کند،البت��ه گزارش��ات ميداني مبن��ي بر اينکه بعضي نقاط اعداد 
بيش��تر از اين افزايش داريم و بعضي مس��ئولين و افراد اعداد 
بيش��تري را مط��رح مي کنند ام��ا منابع اطلاعاتي آن ها محدود 

بوده و منابع کامل و دقيقي نيست.
با توجه به اينکه ارقام مختلفي در خصوص افزايش اجاره  ���
بها مطرح مي شود ميزان افزايش واقعي قيمت ها چند درصد 

است؟
افزاي��ش اج��اره به��ا بيش از ۷ تا 10 درصد نيس��ت چراکه نکته 
مهم، قيمت تحقق يافته در اجاره است . قيمت هاي محقق شده 
براساس کد هاي رهگيري است که امار آن در تير و خرداد ارائه 
شد ؛ممکن است موجر در زمان ارائه فايل به مشاوران املاک 
30 ت��ا ۴0 درص��د افزاي��ش داده باش��د اما آنچه در عمل محقق 
ش��ده بيش��تر از 10 درصد افزايش بطور متوس��ط نبوده است و 

البته اس��تثناهايي هم داش��تيم و ممکن اس��ت 30 – ۴0 يا حتي 
50 درصد افزايش اجاره بها صورت گرفته باشد؛ اين امر بدليل 
اين است که شايد موجري ۴ – 6 سال يا بيشتر مورد اجاره خود 
را افزايش اجاره نداده براساس اجاره سال 90 اجاره مي گيرد و 
بعد از 6 س��ال اجاره خود را براس��اس س��ال 96 مي گيرد و اينجا 
ديگر ۷ تا 10 درصد حاکم نيست و ممکن است افزايش اجاره 
بها 50 درصد باشد و اين به معناي افزايش 50 درصدي اجاره 
بها نيس��ت و چيزي که عرض مي ش��ود معدل و متوس��ط رشد 
اجاره بها در کشور است و اميدواريم اين روند ادامه داشته باشد 

و بيش از اين شاهد افزايش اجاره بها نباشيم.
عوامل مختلف کنترل اجاره بها در بازار چيست؟ ���

عواملي که مي تواند قيمت اجاره بها را کنترل کند افزايش توليد، 
ايج��اد ب��ازار رقابتي، انصاف موجرين، تعادل قيمت ها توس��ط 
مش��اورين املاک و دادن اطلاعات درس��ت به طرفين معامله 
و همچنين تلاش و عزم دولت براي توليد مس��کن اس��تيجاري 
است؛دولت براي اينکه بتواند بين عرضه و تقاضا توازن برقرار 
کند و بعنوان يک رقيب جديد مس��کن اس��تيجاري مي تواند با 

مسکن هايي که بصورت آزاد در کشور است رقابت کند.


